
PYYLAMMIN-PANNINNIEMEN KYLÄTOIMINNAN HISTORIAA

1. Perustietoja alueesta

1.1. Pyylampi-Panninninniemi -alue

Pyylampi ja Panninniemi ovat osa Siilinjärven Kirkonkylän taajamaa. Pyylampi on pääosin 1970- 
luvulla rakennettu n. 750 asukkaan pientaloalue 5-tien ja Kuopio – Iisalmi -rautatien varressa. 
Panninniemi on pääosin 2010 -luvulla Pyylammin viereen Kevättömän rannalle valmistunut n. 400 
asukkaan pientaloalue, viimeiset talot siellä ovat valmistuneet 2020 -luvun alkuvuosina. Molemmat 
ovat täyteen rakennettuja, suosittuja asuinalueita, joissa on joukkoliikenteen lisäksi mm. omat lasten
leikkikentät, luistelukentät jne. Omaa kerho- tai kokoontumistilaa ei enää ole. Pyylammen naapuriin
on 2020 -luvun alussa alkanut rakentumaan Taivallahti -niminen pientaloalue, johon tulee lähes 400
asukasta.

2.  Kylätoiminnan alkuvaiheet

2.1.  Kylätoimikunnan perustaminen

Pyylammin kylätoimikunta perustettiin 15.12.1982 osana kunnan kylätoiminnan aktivointikam-
panjaa. Asiaan vaikutti se, että jo tuolloin Pyylammella oli runsaasti energisiä lapsiperheitä ja heillä 
mm. kerho- ym tarpeita. Koettiin, että kyseessä on niin iso asuinalue ja asukkailla niin paljon 
yhteistoimintaa vaativia tarpeita, että päätettiin perustaa oma kylätoimikunta. Asiaan vaikutti paljon 
myös se, että kiikarissa oli jo oma kokoontumistila. Vaikka Pyylampi on taajama-aluetta, koettiin 
kylätoiminta sopivaksi asukastoiminnan muodoksi.

Seuraavassa luetellaan Pyylammin kylätoimikuntavaiheen vuosien1982-2000 kylätoimikunnan 
puheenjohtajat, sihteerit, rahastonhoitajat, kylätoimikunnan jäsenet sekä noina vuosina toteutetut eri
toimintamuodot.

2.2.  Kylätoimikunnan hallinto 

Puheenjohtajat:
Pirkko Helander 1982,-83
Aulis Räsänen 1984,-85
Liisa Väätäinen 1986,-87,-88,-89,-90
Ritva Repo 1991,-92,-93,-94,-95
Ari Koistinen 1996
Erja Hujanen 1997,-98
Teuvo Miettinen 1999,2000



Sihteerit (samalla hallituksen jäseniä):
Kalle Savolainen 1982 - 1993
Ari Koistinen 1994,-95,-96,-97
Taina Airola 1998
Riitta Ruotsalainen 1999, 2000

Rahastonhoitajat (samalla hallituksen jäseniä):
Raili Tikkanen 1982,-83,-84,-85
Irja Heiskanen 1986 - 1992
Raija Häiväläinen 1993,-94,-95
Paula Huusko 1996,-97,-98
Ismo Hyvönen 1999, 2000

Hallituksen jäsenet:                                                  

 

Pauli Lievonen 1989,-90,-91
Anja Vartiainen 1991,-92,-93
Anja Kourunen 1991,-92
Juha Kämppi 1991,-92,-93
Eeva-Liisa Hiltunen 1991,-92,-93,-94
Viljo Vänttinen 1992
Jukka Pekkinen 1992
Raija Häiväläinen 1992
Heikki Laininen 1993,-94
Raimo Tikkanen 1993
Veli Kuosmanen 1993
Kalle Savolainen 1994
Markku Hämäläinen 1997, 2000
Matti Ihalainen 1997,-98
Taina Airola 1997
Keijo Asikainen 1997,-98
Markku Tirkkonen 1997,-98
Veijo Ruotsalainen 1997,-98
Ano Niskanen 1998,-99, 2000
Ismo Hyvönen 1998
Satu Hyvönen 1998,-99
Teuvo Miettinen 1999
Merja Himanen 1999, 2000
Minna Kainulainen 2000

Asta Kankaanpää 1982                                                   
Anna-Liisa Laine 1982
Aleksanteri Risto 1982, 1987 - 1990
Ritva Allinen 1982
Olli Huttunen 1982
Reino Heiskanen 1982-83
Erkki Väänänen 1982
Matti Hirvonen 1983-84-85
Juhani Lehtolainen 1983 -1988
Marjatta Kinnunen 1983,-84,-85
Aulis Räsänen 1983
Taina Huttunen 1983
Ritva Repo 1983 - 1990
Liisa Väätäinen 1984,-85
Seppo Vestenius 1985,-86,-87,-88
Esa Savolainen 1985,-86,-87,-88
Eila Niskanen 1986
Perttu Auvinen 1986,-87,-88,-89
Tapio Rissanen 1987,-88
Marja Ruhtinas 1987
Rauno Nissinen 1987,-88,-89
Benjam Rönkönharju 1986 - 1990
Aarne Hiltunen 1989,-90
Anja Vallinkoski 1989,-90



Tiedottaminen
Tietoa kylätoimikunnan tapahtumista jaettiin kylän bussikatoksen ilmoitustaululla sekä jakamalla 
itse tiedotteita asukkaiden postilaatikoihin. Joskus oli ilmoituksia ja juttuja myös Uutis-Jousessa.

2.3. Toiminta

2.3.1.  Kerhotilan toiminnot
Oma kerhotila saatiinkin aktiivisen asukastoiminnan ja kunnan myönteisen suhtautumisen ansiosta 
varsin pian. Todella hyvä kerhotila sijaitsi keskeisellä paikalla Panninniementien varrella olevassa 
rivitalossa. Välittömästi kerhotilassa käynnistyi kylätoimikunnan, seurakunnan ja kunnan sekä eri 
järjestöjen toimintoja. Kerhotilan kustannuksista vastasivat varsin pitkään kunnan nuorisotoimi ja 
ev.lut.seurakunta yhdessä ja myöhemmin seurakunta yksin. Kerhotila oli kaiken aikaa erittäin 
aktiivisessa käytössä.

• Seurakunnan toimintoja kerhotilassa olivat poikakerho, tyttökerho, pyhäkoulu ja partio. 
Toiminnoissa oli mukana varsin suuri joukko asuinalueen lapsia

• Kunnan ja sen nuorisotoimen organisoimia toimintoja olivat avoin päiväkoti Anselmi, luova 
lasten toimintapiiri, pienten tyttöjen kerho, satutunti, pöytätennis ja koronapelit, lasten 
askartelukerho ja lennokkikerho

• Kylätoimikunnan organisoimia toimintoja olivat lasten näytelmäkerho, kudonta 
kangaspuilla, vanhempainkerho, vanhustenkerho, naisten rentoutusjumppa, naisten ideaillat, 
äitienpäiväjuhlat. Myös kylän hiihtokilpailujen ja kesäolympialaisten palkintojenjako 
järjestettiin kerhotiloissa. Lisäksi kylätoimikunta järjesti kerhotilassa kylätoimikunnan 
kokoukset, keskustelu- ja infotilaisuudet sekä neuvottelut eri tahojen kanssa

• Siilinjärven Taideyhdistyksen tuella toimi kerhotilassa vuodesta 1985 alkaen aikuisten 
taidepiiri eli ”sutiryhmä” näyttelyineen. Asiaa auttoi se, että Taideyhdistyksen puheenjohtaja
Ritva Repo ja toinen puuhahenkilö Irja Heiskanen asuivat Pyylammilla. Myös 4H-
yhdistyksen kerho toimi kerhotiloissa säännöllisesti. Jonkin aikaa kerhotiloissa toimi myös 
lasten musiikkileikkikoulu



Kuvassa Pyylammin kuvataidepiiriläisiä kerhohuoneella. Marja-Liisa Savolaisen valokuva  



Pyylammin taidepiiriläisten töiden näyttely kerhohuoneella. Marja-Liisa Savolaisen valokuva



2.3.2.  Liikuntatoiminta ja -tapahtumat
Kylätoimikunta järjesti monena vuonna todella runsaasti mahdollisuuksia liikuntaan ja tapahtumia 
niin lapsille kuin aikuisillekin. 

• Monena talvena järjestettiin Ahmolla tai Pyylammin luistinradan maastossa hyvät 
hiihtokilpailut makkaratarjoiluineen, osallistuttiin omalla joukkueella jääkiekon 
kortteliliigaan ja kaukalopallopuulaakiin. Kerran OP järjesti kylämme pojille saunaillan 
palkinnoksi jääkiekkomenestyksestä. Yhtenä vuonna osallistuttiin 24 tunnin hiihtoon omalla
joukkueella. 

• Kesäaikaan järjestettiin Ahmon urheilukeskuksessa lapsille kesäolympialaiset, pojille 
organisoitiin jalkapalloharjoitukset, naisille pesäpalloharjoitukset ja alakentälle 
lentopalloillat kaiken ikäisille. Lisäksi osallistuttiin pesäpallopuulaakiin omalla joukkueella 
sekä kerran jopa soutuviestiin omalla joukkueella.

• Kylätoimikunnalla oli monena vuonna kaiken edellisten lisäksi yläasteella oma 
lentopallovuoro ja kuntosalivuoro, jotka molemmat olivat ahkerassa käytössä



Uutis-Jousessa oli Pyylammin lasten 
hiihtokilpailuista tällainen juttu v.1987. 
Oikealla olevalla julisteella kylätoimi-
kunta ilmoitti lasten hiihtokilpailuista 
Ahmolla v.1990



Mehu maistui lapsille Pyylammin hiihtokilpailuissa 1987. Kirsi Sinevaaran valokuva

Hiihtokilpailut Pyylammella v.1987. Seija Riston valokuva



Nappulahiihdot menossa Panninniemen pellolla 1994. Reino ja Irja Heiskasen valokuva

Lasten hiihtokilpailut Ahmolla. Ritva Savolaisen valokuva



Pyylammin nappulaolympialaiset käynnissä Ahmolla v.1991. Ritva Savolaisen valokuva

Nappulaolympialaisten palkintojenjakajaiset menossa Ahmolla. Reinon ja Irja Heiskasen valokuva 



Pyylammin viestijuoksukilpailut käynnissä1980 -luvun lopulla leikkikentän kohdalla. Reino ja Irja 
Heiskasen valokuva

2.3.3.  Talkoot
Talkoita oli sekä jokavuotisia että tapauskohtaisia:

• Jokavuotisia talkootapahtumia olivat luistinradan kunnossapito ja kevätsiivoustalkoot. Kevät
siivouksessa tehtiin yhteistyötä kunnan kanssa. Kunta antoi muovisäkkejä ja asukkaat 
siivosivat oman kadunvartensa ja veivät täydet säkit pääkatujen varrelle.

• Yksittäisiä talkookohteita olivat töherryksien ja maalauksien poistaminen ja ilkivallan 
torjuntatoimenpiteet, romunkeräystalkoot, uimarannan siivous- ja pukukopin 
rakennustalkoot, pulkkarinteen raivaustalkoot ja pysäkkikatoksen pystytystalkoot. Kerran 
osallistuttiin myös kansantanhuajien työtalkoisiin.

2.3.4.  Juhlat
Järjestettyjä juhlia oli useita:

• Kylän yhteinen pikkujoulu järjestettiin useana vuonna. Paikkoina olivat kerhotila ja 
Ystävyyden Maja, jonne järjestettiin kuljetus ja monipuolista ohjelmaa

• Monena vuonna järjestettiin myös kylän yhteinen kesäjuhla, jossa oli tarjolla 
pelimannimusiikkia, myyjäistavaraa jne. 



Kylätoimikunnan pikkujoulujuhla käynnissä Ystävyyden Majalla 1990 -luvun alkuvuosina. Ritva 
Savolaisen valokuva

Pikkujoulu Pyylammin kerhohuoneella  1980-luvun loppupuolella. 



2.3.5.  Muut kylätapahtumat
Muitakin kylätapahtumia oli runsaasti:

• Jokavuotinen merkkitapahtuma oli perhepäivähoitajien, kylätoimikunnan ja seurakunnan 
järjestämä joulukauden avaus luistinradalla monipuolisine ohjelmineen, pappi piti puheen, 
tarjolla oli joulupuuroa, makkaraa, karamelleja ja pukkikin pistäytyi paikalla. 

• Järjestettiin myös myyjäisiä, kierrätystapahtumia ja joskus erityiset elomarkkinat ja 
Pyylammin tikanheittokilpailut

• Erityisiä talvitapahtumia olivat joskus järjestetyt luisteluiltamat ja Pyylammin 
pilkkikilpailut.

• Monena vuonna kylätoimikunta järjesti retkiä uimahalliin ja kesäteattereihin, mm. 1990-
luvun lopulla kyläyhdistys teki teatterireissun Kajaanin kaupunginteatteriin. Esitys oli 
Kivenpyörittäjän kylä ja iso bussi oli lähes täynnä. Joskus asukkaille järjestettiin erityinen 
syysretki.  

2.3.6.  Muu osallistuminen
• osallistuminen perhekirkon järjestelyihin
• osallistuminen äitienpäiväjuhlan kahvitarjoilutehtäviin
• osallistuminen Keuhkovammaliiton keräykseen kerääjänä
• osallistuminen Invalidiliiton keräykseen kerääjänä
• Vuorelan tulipalossa v.1985 asuntonsa menettäneille avustamiskeräyksen organisoiminen
• osallistuminen kunnan asuntoalueiden ympäristöprojektiin
• erilaisten asukaskyselyjen suorittaminen
• erilaisten lausuntojen antaminen
• erilaisten esitysten tekeminen kuntaan, Tielaitokselle, poliisille, seurakunnalle jne
• osallistuminen valtakunnallisille kylätoimintapäiville
• erilaisiin kyselyihin vastaaminen (kunta, kansalaisopisto jne)

2.3.7. Lujabetoni Oy:n sivuraidehankkeen vastustaminen

Hankkeen sisältö:
• Lujabetoni Oy:n Siilinjärven tehtailla aloitti kesäkuun lopulla v.1997 toimintansa uusi 

tuotantolinja, jossa oli tarkoitus valmistaa huomattava määrä betonisia ratapölkkyjä. 
Betonipölkyt valmistettiin tehtaalla, lastattiin rekka-autoihin, kuljetettiin niillä Siilinjärven 
rautatieasemalle, jossa ne lastattiin sitten junavaunuihin. Yhden lastauskerran 
vähentämiseksi ja samalla kustannusten säästämiseksi yhtiö halusi rakentaa pääradalta 
sivuraiteen tehtaalle, jolloin raidepölkyt voitaisiin lastata suoraan junavaunuihin tehtaalla. 
Tuotantotavoite oli 7000 pölkkyä päivässä, joka olisi tarkoittanut 12 junavaunun 
kuljettamista tehtaalta sivuraidetta pitkin pääraiteelle päivittäin. Betonipölkkytuotannon 
työllistävä vaikutus oli 30 suoraa ja välilliset vaikutukset huomioiden yhteensä 50 
työpaikkaa. Hankkeella katsottiin olevan myös suuri merkitys Lujabetoni Oy:n tehtaiden 
pitämisessä yleensä Siilinjärvellä



• Suunnitelman mukaan 1700 metriä pitkä sivuraide kulkisi tehtaalta Pyylammen 
asuntoalueen ja 5-tien välistä pääradalle, vartioidut tasoristeykset tarvittaisiin 
Taivallahdentielle ja Räisäläntielle. Myöhemmin tehtiin vaihtoehtoja, joissa raide kulkisi 
em. teiden sekä viitostien yli tai ali           

• Kuopion Viatek Oy:n laatimien selvitysten mukaan teknisiä esteitä raiteen rakentamiselle ei 
ollut. Tehtyjen alustavien selvitysten mukaan taloudelliset edellytykset hankkeen 
toteuttamiseksi olivat olemassa. 

• Hankkeen alustava kustannusarvio (9.6.1997) oli noin 10 miljoonaa markkaa. Kunta 
osallistuisi hankkeeseen siten, että se hankkisi teollisuusraidetta varten tarvittavan 
maapohjan ja maksaisi 50% suunnittelukustannuksista sekä vesioikeuskäsittelyyn ja 
kaavoitukseen liittyvistä asiantuntijapalveluista. Muita merkittäviä rahoittajia olisivat 
Lujabetoni Oy ja työministeriö. Teollisuusraidetta koskevissa neuvotteluissa lähdettiin siitä, 
että kunta olisi hankkeen rakennuttaja. Teollisuusraide tulisi lisäksi kunnan omistukseen. 

Kunnan toiminta hankkeessa:
• Suunniteltu ratahanke ja sen työllisyysvaikutukset sekä Lujabetoni Oy:n Siilinjärvellä 

pysymisen turvaaminen olivat luonnollisesti kunnalle tärkeitä. Kunta, Lujabetoni ja Viatek 
järjestivät 18.6.1997 koulukeskuksen auditoriossa hanketta koskevan informaatio- ja 
neuvottelutilaisuuden Pyylammen asukkaille ja maanomistajille. Tilaisuuteen osallistui yli 
50 henkilöä, valtaosin Pyylammen asukkaita. Tilaisuudessa esitettiin asukkaiden vetoomus 
hankkeen lopettamisen puolesta perusteluineen 

• Kokouksessaan 24.6.1997 kunnanhallitus teki periaatepäätöksen siitä, että kunta on valmis 
toimimaan kunnan omistukseen tulevan Pyylammen-Nakertajan teollisuusraiteen 
rakennuttajana ja osallistumaan hankkeeseen kohtuullisilla maapohjan hankinnasta 
aiheutuvilla kustannuksilla sillä ehdolla, että hankkeesta ei aiheudu kohtuutonta haittaa 
asukkaille eikä ympäristölle ja että hankkeen muu rahoitus saadaan varmistettua. Kunta 
päätti antaa valtuudet tilata hanketta koskevat suunnitelmat ja selvitykset sekä vesioikeutta 
ja kaavoitusta koskevat suunnitelmat ja osallistua em asiantuntijapalveluiden kustannuksiin 
50%:n osuudella. Samalla kunnanhallitus päätti kuitenkin edellyttää, että ennen em. 
suunnitelmien ja selvitysten tilaamista tehdään alustava selvitys siitä, missä määrin 
toteutuksessa voidaan ottaa huomioon asukkaiden tärkeinä pitämiä ympäristöä ja 
asumisviihtyvyyttä koskevia näkökohtia. Päätökseen liitettiin kunnanhallitukselle ja 
valtuustolle osoitettu pyylampilaisten vetoomus

• Syksyllä 1997 ratahankkeessa otettiin aikalisä jatkoselvityksiä varten. Elokuussa ja 
marraskuussa 1997 järjestettiin mm. neuvottelutilaisuudet Pyylammin asukkaiden kanssa





Kylätoimikunnan toiminta hankkeessa:
• Hanke nostatti välittömästi asukkaissa vastalauseiden myrskyn. Kylätoimikunta aktivoitui 

välittömästi, ryhtyi pohtimaan vastatoimia, pyysi lausuntoja ja neuvotteli kunnan ja 
Lujabetonin kanssa useita kertoja. Kunnan pyynnöstä kylätoimikunta kutsui koolle 
kyläkokouksen, joka valitsi asukkaista 5 -jäsenisen ratahankeneuvottelukunnan. 
Ratahankeneuvottelukunta piti omia suunnittelukokouksia sekä neuvotteli kunnan kanssa

• Kylän asukkaiden mielestä suurimmat ongelmat esitetyssä ratahankkeessa olivat jokaiselle 
Pyylammelle tulevalle tuloväylälle tulevat vartioidut tasoristeykset liikennehaitta- ja 
turvallisuusongelmineen, Pienen Ahmon jääminen osittain ratalinjan alle, maisemahaitat 
ratapenkan noustessa 2 m yli viitostien tason, melu- ja pölyhaitat ja negatiiviset vaikutukset 
Pyylammen asuinalueen vetovoimaan yleensä ja tonttien hintoihin. Rata kulkisi 
lähimmillään vain 42 metrin päässä alueen taloista. Tuohtuneita oltiin siitä, että kaavoitettua
asuinaluetta käytettäisiin teollisuusalueena







• Kylätoimikunta pyysi Pohjois-Savon ympäristökeskukselta lausuntoa ratahankkeesta. 
Keskuksesta saatiinkin tieto siitä, että hanke edellyttää kaavamuutoksen tekemistä sekä siitä,
että Pienen Ahmon lampea koskien vaaditaan vesioikeuden lupa siihen kohdistuviin 
toimenpiteisiin. Kaavamuutoksen laadinnan yhteydessä on selvitettävä ratahankkeen 
ympäristövaikutukset, joihin sisältyvät mm. vaikutukset ihmisten terveyteen, elinoloihin ja 
viihtyvyyteen sekä vaikutukset yhdyskuntarakenteessa, rakennuksiin ja maisemaan. 
Siilinjärven kunnan tulee selvittää kaavaa laatiessaan pohjavesi- ja maisemavaikutukset sekä
vaikutukset Pyylammen asukkaiden viihtyvyyteen ja turvallisuuteen samoin kuin 
pyylampilaisten mielipiteet ja käsitykset hankkeesta ja saattaa ne päätöksentekijöiden 
tietoon. Myös ympäristöministeri Pekka Haavistolta pyydettiin ja saatiin ratahankkeesta 
23.1.1998 lausunto, joka myötäili Pohjois-Savon ympäristökeskuksen lausuntoa  

• Kylätoimikunta pyysi lausunnon myös Siilinjärven luonnonsuojeluyhdistykseltä 
ratahankkeesta. Myös Räisälän - Pyylammen kalastuskunta otti kielteisen kannan 
ratahankkeeseen, huolena oli myös Lujabetonin pintavesien puhdistusaltaiden kohtalo

• Kylätoimikunta sai Liikenneturvasta v.1990 tehdyn raportin tasoristeysonnettomuuksista. 
VR:lläkin oli pyrkimystä päästä eroon tasoristeyksistä turvallisuustekijöiden vuoksi

• Edelleen kylätoimikunta keräsi asiantuntijoilta tietoa ja arvioita suunnitellun ratahankkeen 
kaltaisten hankkeiden aiheuttamasta lähialueen asuintonttien ja kiinteistöjen arvon 
alennuksesta

• 23.6.1997 kylätoimikunta esitti, että se ei suinkaan vastusta ratahanketta sinänsä, mutta että 
esitetystä ratahankevaihtoehdosta luovuttaisiin ja korvattaisiin se kylätoimikunnan 4:lla 
vaihtoehtoisella paremmalla vaihtoehdolla. Vaihtoehdoissa ratapölkkyjen lastaus tai jopa 
valmistus siirrettäisiin Radantaustan teollisuusalueelle tai puhkaistaisiin teollisuusraiteelle 
Kirkonmäen hiekkaharjun läpi tunneli ja siitä yhteys ratapihalle. Nämä vaihtoehdot eivät 
kuitenkaan saaneet vastakaikua Lujabetoni Oy:n eikä kunnankaan puolella

Hankkeen loppuvaiheet

• Kunta ja Lujabetoni Oy päättivät luopua ratahankkeesta keväällä 1998. Kunnan puolelta 
todettiin, että riittävää yksimielisyyttä ei tultaisi saavuttamaan, hankkeen eteenpäin 
vieminen aiheuttaisi varmuudella valitusten ryöpyn, joiden käsittely olisi työlästä ja veisi 
monia vuosia. Tuossa ajassa tarve itse sivuraiteelle pienenisi

• Ilman suunniteltua teollisuusraidettakin Lujabetoni Oy.llä on nykyisin huomattavaa 
betonisten ratapölkkyjen tuotantoa. On kiistatonta, että Lujabetonin tehdas eri tuotteineen 
edustaa tärkeää osaa Siilinjärven teollisesta yritystoiminnasta ja kunnan elinvoimasta  



2.3.8.  Osallistumisen kohokohtia Pyylammella
• Asukkaiden osallistuminen suunnitellun Pyylammin-Nakertajan teollisuusraiteen 

rakentamisen torjuntatoimenpiteisiin oli osoitus asukkaiden osallistumisen vaikutuksesta. 

• Myös ilkivallan torjuntaan osallistuttiin joukolla. Esimerkiksi autoista pölykapseleita 
irrottaneet pojat marssivat isiensä kanssa auton omistajien luo, pyysivät ja saivatkin luvan 
panna pölykapselit takaisin autoihin paikalleen. Myös lasten jatkuva ihmisten ovikellojen 
häirintäpimputtelu saatiin vanhempien yhteistyöllä loppumaan, lapset kävivät vanhempiensa 
kanssa pyytämässä häiriöpimputtelun kohteeksi joutuneilta anteeksi. 

• Hauska osallistumisen ja yhteisöllisyyden erityinen ilmaisu oli 1980 -luvulla oikein 
kylätoimikunnan hallituksen tekemä päätös, että Pyylammilla ei vastaantulijaa saanut jättää 
tervehtimättä ilman erityistä syytä tai lääkärintodistusta. Jotkut noudattavat tätä vieläkin



Pyylammin kylätoimikunnan joukkue osallistui numerolla 13 eri paikoilla toteutettuihin 
leikkimielisiin kilpailulajeihin 1980-luvun lopun eräässä tapahtumassa. Raija Rönkönharjun 
valokuvia



2.4.  Kylätoimikunnan toiminnan loppuminen

Kylätoimikunnan erittäin aktiivinen toiminta sammui kuitenkin vuonna 2000. Eri toimintoihin ja 
kokouksiin ei saatu enää yrityksistä huolimatta vetäjiä ja osallistujia, vaikka jäseniä yhdistyksessä 
oli useita kymmeniä. Tämän seurauksena kylätoimikunnan jäsenet turhautuivat. Ilmiö heijasteli 
kylätoimikuntien toiminnallista tilannetta yleensäkin. Lasten kasvaminen perheissä nuorisoksi 
vähensi joitakin kylätoimintoja. Myös kerhotilan loppumisella oli suuri vaikutus asiaan.

3.  Pyylammin-Panniniemen kyläyhdistyksen toiminta

3.1. Yhdistyksen perustaminen ja tarkoitus
Pyylammin kylätoiminnan hiljaiselo kesti vuodesta.2000 vuoteen 2010. Hiljaiselo loppui, kun 
v.2010 päätettiin perustaa Pyylammin-Panninniemen rekisteröity kyläyhdistys. Yhdistyksen 
toiminta haluttiin ulottaa Pyylammin viereen ripeästi nousseelle Panninniemen asuntoalueellekin 
Rekisteröitynä yhdistyksellä oli paremmat vaikuttamis- ja rahoituksen saantimahdolisuudet. 

Kuvassa Erkki ja Maire Väänäsen Panninniemen maatilan peltoja, joille alkoi nousta sittemmin uusi
Panninniemen asuntoalue. Erkki Väänäsen kuva



Pyylammin-Panninniemen kyläyhdistyksen tarkoitus määriteltiin seuraavasti: 
• edistää kylän asukkaiden yhteistyötä, omatoimisuutta ja kylän elinkelpoisuutta 
• toimia sen asukkaiden yleisten ja yhteisten etujen valvojana
• pyrkiä edistämään kylän asukkaiden toimeentulomahdollisuuksien yleisiä edellytyksiä, 

kylän vakinaisten ja vapaa-ajan asukkaiden viihtyvyyttä, harrastus- ja kulttuuritoimintaa ja 
yhteistyötä

• edistää palveluiden säilymistä alueella
• parantaa asuinalueen viihtyvyyttä

Seuraavassa esitellään Pyylammin-Panninniemen kyläyhdistyksen v.2010-2016 kyläyhdistyksen 
puheenjohtajat, sihteerit, rahastonhoitajat, kyläyhdistyksen hallituksen jäsenet sekä noina vuosina 
toteutetut eri toimintamuodot.

3.2.  Hallinto

Puheenjohtajat:                                                     
Kalle Savolainen 2010, 2011
Minna Sutinen 2014
Jari Hämäläinen 2012, 2013, 2015

Rahastonhoitajat:
Tero Räsänen 2010, 2011
Tero Räsänen 2012, 2013
Jari Hämäläinen 2014

Hallituksen jäsenet:
Lotta Pirskanen 2010
Tuija Leskinen 2010
Kalle Savolainen 2012
Tuija Rantonen 2010, 2011, 2012
Anu Pohjanjousi 2010, 2011, 2012 (kesään asti, Antti Airaksinen kesästä alkaen)
Taina Airola 2013
Marjaana Alanko 2013, 2015
Taina Lehtoranta 2012, 2013
Pentti Tuomisoja 2014, 2015
Antti Saastamoinen 2014, 2015
Minna Sutinen 2015

Tiedotustoiminta:
Kyläyhdistyksen toiminnasta tiedotettiin kyläyhdistyksen suurta mainetta saaneilla Virve Suoaron 
v.2010 perustamilla yhdistyksen kotisivuilla. Lisäksi tietoa jaettiin kylän bussikatoksen 
ilmoitustaululla sekä jäsenille sähköpostilla. Laadittiin edelleen Virve Suoaron asiantuntemuksella 
yhdistyksen oma tiedotuslehti Pyyposti. Pyyposti äänestettiin kunnan kyläparlamentissa vuoden 
2014 kyläteoksi. Vuosittain julkaistiin ja jaettiin yleensä kaksi (2) Pyypostia alueen asukkaille. 

Sihteerit:
Virve Suoaro 2010, 2011
Taina Airola 2012
Antti Airaksinen 2013 syyskuun loppuun
Kalle Savolainen 2013-2015

Jari Hämäläinen 2010, 2011
Virve Suoaro 2012, 2013 -2014

Tiedotusvastaava:



Pyypostia kehitettiin yritysten, mm. Uutis-Jousen yhteistyöllä, siinä myytiin myös muutama 
yritysmainos. 2010 -luvun puolivälissä yhdistyksen toiminnasta tiedotettiin ahkerasti myös 
facebookissa. Toteutettiin myös Pyylammin logon suunnittelukilpailu 

Tältä näytti Pyyposti -lehden vuoden 2014 ensimmäinen numero



3.3.  Toiminta

3.3.1.  Kyläsuunnitelman laatiminen
Kehittämisyhdistys Kalakukko ry:n kyläkasakka Matti Rahusen ohjauksessa kyläyhdistys laati v. 
2010 kyläsuunnitelman vuosille 2010-2025. Aluksi suoritettiin joukolla katselmus kylän tilanteesta, 
katujen ja rantojen ja leikkikenttien kunnosta jne. Kyläsuunnitelmassa analysoitiin sitten kylän 
heikkoudet ja vahvuudet sekä ideoitiin tarvittavat kehittämistoimenpiteet. Ideointiin otettiin mukaan
kylän asukkaat. Kehittämistoimenpiteitä seurattiin vuosittain ja jatkoideoitiin niiden toteutumista. 
Kyläsuunnitelma oli myös runkona kylätoimintojen organisoimiselle. 

Kyläsuunnitelmassa Pyylammin - Panninniemen kehittämistavoitteet määritettiin 24.8.2010, jolloin 
keskusteltiin Pyylammin tulevaisuudesta ja ideoitiin erilaisia kehittämisen vaihtoehtoja. 
Tulevaisuuden päätavoitteeksi ja siten kylän visioksi määritettiin seuraava:

Pyylampi v.2025 on TOIMINNALLINEN JA SIISTI ASUINALUE KAIKEN IKÄISILLE

Mitä se on ?
Pientalovaltainen
Suosittu ja arvostettu asuinalue
Rannat otettu virkistyskäyttöön
Ryteiköt maisemoitu puistoalueiksi
Kylätalo – kerhotila – kokoontumistila
Parantuneet liikennejärjestelyt (bussivuoroja, hidasteet, asfalttipinnat kuntoon)
Vireä kyläyhdistys (toimintaa kaikenikäisille, talkoohenki)
Yhteistyö julkisten organisaatioiden kanssa (kunta, Kalakukko ry)
Yhteinen vastuu asuinalueesta, yhteishenki
Toiminnalliset liikuntapaikat ja yhteiset pelivuorot
(kanootti- ja venepaikka, beachvolley -kenttä, pesä- ja jalkapallokenttä, hiihtoladut)
Järven kunnostus

Tähän pyritään !

Jälkikäteen voidaan todeta, että v.2010 asetetuista tavoitteista monet ovat toteutuneet, mutta 
toteutumatta ovat jääneet kerhotila / kokoontumistila, yhteiset pelivuorot, vireä kyläyhdistys sekä 
yhteistyö Kalakukko ry:n kanssa



Uutis-Jousen juttu Pyylammin kylätoimintaa koskevasta kokouksesta v.2010

3.3.2.  Talkootoiminta
• Kylän yleiset siivoustalkoot pidettiin toukokuussa. Kunta antoi säkit ja kävi hakemassa ne 

täysinä katujen varsilta. Asukkaat osallistuivat melko aktiivisesti tapahtumaan. 

• Rengasralli järjestettiin sekä huhtikuussa että lokakuussa Räisälänportin pihassa. Oli kaksi 
tehokasta vaihtopistettä ja asiakkaita kohtalaisesti. Rengasrallilla kerättiin varoja 
kyläyhdistykselle, lisäksi se toi tarvittavia palveluja lähelle, ilmensi kylän aktiivisuutta ja 
lisäsi kylän yhteisöllisyyttä. Rengasralli valittiin v.2012 kunnan kyläparlamentin vuoden 
kyläteoksi

• Luistelukenttä jäädytettiin ja pidettiin kunnossa kunnan ja paljolti pyylampilaisten Varnan, 
Leskisen ja Martikaisen perheiden voimin

• Uimarannan siivoustalkoot pidettiin useana vuonna. Uimakoppi maalattiin 2010 -luvun 
alussa kunnan antamilla tarvikkeilla

• Veli Kuosmanen teki vuosittain ja piti kunnossa omalla kalustollaan Pyylammen hiihtoladut



Tällä laaditulla julisteella ilmoitettiin v.2012 siivous- ja raivaustalkoista

Ilmoitus siivoustalkoista Uutis-Jousessa v.2012

Pyylammella ja Panninniemellä siivoustalkoot

PYYLAMMIN-PANNINNIE- yhmä uimarannalle. varsille. Kunta hakee ne sieltä rit ym. mukaan.
Sivukatujen alueet ja leik- seuraavalla viikolla. Muut tarpeelliseksi kat-

alueen asukkaille siivous- ja kipuistot siivotaan sinne Uimarannalla raivataan somansa varusteet jokainen
raivaustalkoot sunnuntaina kuulumattomista roskista ja pusikkoja ja risukkoa, siisti- tuo itse.
6.5. kello 9 alkaen. muista esineistä kunnan kus- tään alue ja puhdistetaan ui- Siivous-ja raivaustalkoiden
Siivousryhmä kokoontuu tantamiin jätesäkkeihin, jot- makoppi. Kunta lainaa rai- päätteeksi kyläyhdistys tarjo-
Räisäläntien ja Pyylammin- ka täysinä siirretään Pyylam- vaussahoja ja niiden poltto- aa uimarannalla talkoomak-
tien risteykseen ja raivaus- mintien ja Panninniementien aineet. Omat kirveet ja vesu karat ja juotavaa

MEN kyläyhdistys järjestää



Panninniemen uimakopin maalaustalkoot käynnissä v.2012. Marja-Liisa Savolaisen valokuva

Uutis-Jousen juttu rengasrallista v.2012

3.3.3.  Järjestetyt tapahtumat
• Talvella laskiaisen kunniaksi järjestettiin Pyylammin luistelukentällä monena vuonna 

luistelutapahtuma, johon osallistuikin useita kymmeniä lapsia. Ohjelmassa oli 
luistelupujottelukilpailu, gurlingkilpailu, lisäksi oli puffetti ja makkaranpaistoa

• Vuosina.2011-2012 järjestettiin kylän yhteinen kesäjuhla, v.2014 pelkkä takakonttikirppis  



• Pyylammin lasten kesäolympialaiset järjestettiin 2010-luvun alkuvuosina 

• V.2012 järjestettiin retki Siilinjärven kesäteatteriin Katsastus -näytäntöön. Mukaan lähti 17 
pyylampilaista 

• V.2012 järjestettiin iltanuotio -tapahtuma raivatulla uimarannalla elokuisena iltana. Lapsille 
oli aarteenetsintää, karamellejä ja aikuisille puffetti, makkaranpaistoa ja jutustelua 
iltahämyisellä nuotiolla

• Joulukauden avaus pidettiin useana vuonna marraskuun loppupäivinä. Ohjelmassa oli 
laulua, pappi Yrjö Jokiranta, Satu Väätäinen tai Sanna Marin piti puheen, joulupukkikin 
pistäytyi paikalla, puffetissa oli joulupuuroa, lämmintä mehua ja kahvia. Lisäksi tehtiin 
nuotio, jossa paistettiin makkaraa ja juteltiin iltamyöhään

• Seurakunnan pyhäkoulu toimi muutamana vuonna yksityisessä kodissa

• Leikkibrunssikokoontumisia kotiäideille järjestettiin monena vuonna kerran kuukaudessa

• Luomuruokapiiritoimintaa järjestettiin muutamana vuonna 2010 -luvun alussa, Topin 
puutarhalta Muuruvedeltä tilausten perusteella toimitettiin halukkaille luomuruokia, 
juureksia, hedelmiä jne

• Kyläyhdistys voitti v.2014 Pöljän koululla pelatun 4:n joukkueen välisen sählyturnauksen

Sählyturnauksen voittaja v.2014 sai tällaisen diplomin



            

         

        



3.3.4.  Tärkeiden yhteisten asioiden hoito
• Kyläyhdistys antoi v.2010 lausunnon VT5 yleissuunnitelmasta sekä kunnan 

maankäyttöpoliittisesta ohjelmasta ja kuntastrategiasta

• Kyläyhdistys antoi v.2012 lausunnon Panninniemi 3 asemakaavasta. Lausunnossa tuotiin 
esille tarve luontopolusta, varaus päiväkotia ja kerhotilaa varten, palloilualueesta, kelkka- ja 
pulkkamäestä, venerannasta, uimarannan WC -tilasta sekä grillikodasta sekä tulevalla 
veneranta-alueella sijaitsevan vanhan kesämökin jättämisestä kylän käyttöön.

• Kunnan kanssa neuvoteltiin luontopolusta, palloilualueesta ja liikenneturvallisuuteen liit-
tyvistä asioista ym kylälle tärkeistä asioista

• Tehtiin valtuustoaloite v.2010 kerhotilan saamiseksi. Tehtiin kerhotilakysymyksen 



ratkaisuvaihtoehtoja ja mielipiteitä kartoittava kysely v.2014 kylän asukkaille. Laadittiin 
suunnitelma kylätalo / kerhotilan käytöstä ja käyttäjistä sekä alustava kustannusarvio  

• Aloitettiin Pyylampi-Panninniemen kylähistoriamateriaalin kerääminen 

3.4.  Yhteistoiminta muiden organisaatioiden ja yhteisöjen kanssa

• Puheenjohtaja ja sihteeri edustivat kyläyhdistystä kunnan kyläparlamentissa. V. 2012 
Pyylampi-Panninniemi hoiti kunnan koko kyläparlamentin puheenjohtajuuden.

• Alueen perhepäivähoitajat olivat suurella panoksella mukana järjestämässä ja hoitamassa 
erityisesti monia kylän lapsille suunnattuja urheilu-, leikki- tai juhlatapahtumia

 
• Neuvoteltiin yhteisten tapahtumien järjestämisestä Pöljän ja Kolmisopen kyläyhdistysten 



kanssa. Osallistuttiin yhdessä Pöljän ja Kolmisopen kyläyhdistysten kanssa laadittuun 
Pohjois-Savon ELY-keskukselle osoitettuun adressiin liikenneturvallisuuden parantamiseksi 
risteyksissä. Lisäksi kyläyhdistys osallistui 5 -henkisellä joukkueella Kolmisopella 
järjestettyyn kylien väliseen kesäkisaan.

4. YHDISTYKSEN TOIMINNAN LOPETTAMINEN

Mutta jälleen iski väsymys, syksyllä 2016 kyläyhdistyksen hallitusta ei voitu valita, koska yksikään 
asukas ei halunnut tulla yhdistyksen hallitukseen. Yhdistys lopetettiin ja tilillä olleet varat 
lahjoitettiin kunnalle sillä ehdolla, että varat käytetään Pyylampi-Panninniemi -alueen hyväksi. 
Ilmeisesti toiminta koettiin liian paljon aikaa ja energiaa vievänä runsaine kokouksineen.

5.  LOPPUSANAT

Eri kylätoimintojen ja tapahtumien toteuttamisesta niin kylätoimikunnan kuin kyläyhdistyksenkin 
toiminta-aikana vastanneet ja mukana olleet alueen asukkaat ansaitsevat suuren tunnustuksen. 
Järjestetyt toiminnat ja tapahtumat olivat mieluisia niin lapsille kuin aikuisillekin, yhteisöllisyys oli 
korkealla tasolla ja monia kylälle tärkeitä asioita saatiin tehtyä.


